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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Abit Dundar (FP) och vice ordföranden Eva Fagerhem 

(S) utsågs att justera dagens protokoll. Justering sker  

20 december 2013. 

 

Anmäldes att protokollet från sammanträdet 28 november 2013 

justerades 4 december 2013. 

 

Ändring i dagordningen.  

- Ärende 2 medborgarförslag om skollunch för pensionärer har 

flyttats till ärende 19.  

- Nytt medborgarförslag har inkommit under ärende 2 om 

medborgarmöten. 

 

Dagordningen godkändes. 

_________________________ 
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§ 2  

Medborgarförslag om medborgarmöten 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 
Ärendet 

Inkommet medborgarförslag 5 december 2013. 

Dnr 569-2013-1.2.4 

______________________ 
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§ 3   

Upprustning av amfiteatern i Hägersten 
Svar på medborgarförslag 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet 

som svar på medborgarförslaget. 

 
Ärendet 

Ett medborgarförslag om upprustning av amfiteatern på 

Hägerstensåsen har ställts till stadsdelsnämnden. Förvaltningen sköter 

det löpande underhållet av teatern som huvudsakligen består i att 

trasiga bänkar byts ut. En investering med upprustning av scenen och 

en toalett förutsätter en förbättrad tillgänglighet med angöringsväg. 

Detta kräver en detaljplaneändring. Förvaltningen föreslår att 

amfiteatern behåller samma standard som i dag och underhålls 

fortlöpande utifrån dagens nivå. Frågan om en upprustning kan 

däremot finnas med som ett önskemål i samband med nya 

exploateringsprojekt i området. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 2 december 2013. 

Dnr 414-2013-1.2.4 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 

ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 3 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

”Att nämnden beslutar om en upprustning av amfiteatern i enlighet 

med medborgarförslaget. 

Därutöver anför vi följande: 

På Hägerstensåsen, nedanför Bäckvägen, finns denna utomhusteater 

som är unik genom sin form av en amfiteater vilket det inte finns så 

många i Stockholm. Amfiteatern är en del av Holger Bloms 

(Stockholms stadsträdgårdsmästare 1938-1971) program för 

Stockholms parker. Idén var att parkerna skulle fyllas med aktiviteter 

som idrott, fest, dans, musik och teater. I Stockholm finns ett flertal av 

de friluftsteatrar som uppfördes kvar. Friluftsteatrarna i 

Vitabergsparken, Långholmsparken och Rålambshovsparken är 

tillsammans med amfiteatern på Hägerstensåsen således en del av 

Stockholms parkhistoria. 

Teatern har under många år varit i dåligt skick och i och med detta 

dåligt utnyttjad. Idag finns de flesta av Stockholms scener och 

kulturattraktioner i innerstaden, vilket kraftigt begränsar människors 

möjligheter till kulturupplevelser. I takt med att befolkningen ökar i 

vår stadsdel växer underlaget för kulturella aktiviteter där teaterbesök 

är en del. En upprustning av amfiteatern skulle innebära ett kulturellt 

lyft för hela området. 

En motion med förslag på en upprustning har tidigare, 2010, lagts av 

Socialdemokraterna i kommunfullmäktige men den fick inte gehör 

från vare sig KF eller stadsdelsnämnden som då anförde att frågan 

kunde finnas med som ett önskemål i eventuella framtida diskussioner 

om lokal kultur.  

När nu frågan via ett medborgarförslag väcks på nytt är inställningen 

från förvaltningen densamma och man föreslår även denna gång 

avslag. 

Om majoriteten i Stockholms stad verkligen vill värna den lokala 

kulturen i förorten borde det vara en självklarhet att ta ansvar för en 

större upprustning av amfiteatern än vad förvaltningen nu föreslår. Att 

genomföra detta samtidigt som området runt omkring rensas från 

bland annat sly tror vi kommer att leda till ett mycket större nyttjande 

av teatern och därmed att kulturen i ännu högre grad sätts i fokus. 

Att stadsdelsnämndens investeringsbudget är för liten ska inte hindra 

en angelägen upprustning. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 3 

 
Reservation 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

eget förslag 

 

”Att stadsdelsnämnden framför till kommunfullmäktige att den vill få 

amfiteatern upprustad och utvecklad, med medborgarförslagets idéer 

som utgångspunkt. 

Redan för tre år sedan tyckte vi så här, i en gemensam reservation från 

S, MP och V (när vi vid sammanträdet 2010-11-25 skulle lämna 

remissyttrande på en motion från S om att rusta upp amfiteatern): 

’Vi instämmer i motionärens uppfattning att det unika med denna 

amfiteater gör den särskilt värdefull att bevara. I takt med att 

befolkningen ökar i området finns också ett större underlag för 

kulturella aktiviteter såsom att besöka teatern. 

Vi anser det självklart att staden tar ansvar för en större upprustning 

av amfiteatern än vad förvaltningen föreslår. Detta tillsammans med 

att området runt i kring rensas från sly och övrigt tror vi kommer att 

leda till ett mycket större nyttjande av teatern likaså att kulturen i ännu 

högre grad sätts i fokus.’ 

Miljöpartiet har samma inställning idag, och vi hoppas att fler i 

stadsdelsnämnden kommer att instämma. Amfiteatern har en viktig 

funktion att fylla och efter en seriös satsning och upprustning skulle 

amfiteatern kunna tillföra stadsdelen mycket kultur och nöje. 

Vi anser att kommunen centralt måste skjuta till mer medel för 

upprustning och underhåll av stadsdelens parkmiljöer. Satsningar av 

detta slag ska inte vara villkorade av olika exploateringsprojekt.” 

_______________________ 
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§ 4   

Verksamhetsplan 2014 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslag till 

verksamhetsplan för 2014. 

2. Nämnden överlämnar verksamhetsplanen till kommunstyrelsen. 

3. Nämnden godkänner omslutningsförändringar med 107,5 mnkr. 

4. Nämnden fastställer resultatenheter och ersättningsnivåer,  

bilaga 1. 

5. Nämnden godkänner handlingsplan för jämställdhet och 

mångfaldsplan, bilaga 6. 

6. Nämnden godkänner internkontrollplan för 2014, bilaga 5. 

7. Nämnden godkänner aktivitetsplan för upphandling i konkurrens, 

bilaga 2. 

8. Nämnden begär budgetjustering för investeringar inom maskiner 

och inventarier med 3,9 mnkr. 

9. Nämnden begär budgetjustering för tillgänglighetsinvesteringar 

inom parkinvesteringar med 8,0 mnkr. 

10. Nämnden begär budgetjustering för kapitalkostnader inom 

parkinvesteringar med 1,9 mnkr. 

11. Nämnden ansöker om medel med 10,4 mnkr för utbyggnad av 

förskolelokaler bilaga 1. 

12. Nämnden begär budgetjustering med 0,3 mnkr för Vackra 

Stockholm, bilaga 11. 

13. Nämnden ansöker om 1,5 mnkr för ytterstadsmedel, bilaga 12. 

 
Ärendet 

Verksamheten omsluter 1 851,1 mnkr inklusive omslutnings-

förändringar med 107,5 mnkr. Jämfört med 2013 har nettokostnaderna 

i budgeten ökat med 66,2 mnkr. Ökningen beror huvudsakligen på 

prestationsökningar och satsningar i verksamheterna. Satsningarna 

består av höjda ersättningsnivåer inom förskoleschablonen samt 

äldreomsorgens hemtjänst och indexuppräkning för ökade kostnader i 

vård- och omsorgsboende, höjda ersättningsnivåer inom stöd och 

service till bostad med särskild service för personer med 

funktionsnedsättning samt ökningar inom ekonomiskt bistånd. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 december 2013. Dnr 482-2013-1.1 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 4 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 

ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

- ”Att nämnden avslår förvaltningens förslag till budget och 

verksamhetsplan för år 2014 inklusive aktivitetsplanen i sin helhet 

och att förvaltningen får återkomma med ett förslag enligt våra 

partiers reservationer i kommunfullmäktige och vad som framförs 

i denna reservation.  

- Att nämnden verkar för att bygga hyresrätter i stadsdelsområdet. 

- Att strategier för att motverka rasism, främlingsfientlighet och 

intolerans ska finnas i alla verksamheter. 

- Att rätt till heltid med rimlig arbetstidsförläggning ska erbjudas de 

som vill ha heltid. 

- Att förvaltningen gör en handlingsplan för hur alla medarbetare 

ska kunna utnyttja friskvårdstid. 

- Att ett upphandlingsreglemente där det ska framgå vilka krav som 

ska ställas på entreprenörer ska föreläggas nämnden under 2014. 

- Att kvaliteten höjs på upphandlingar genom bland annat tydligare 

miljökrav, sociala och etiska krav, samt förbättrad uppföljning. 

- Att verksamheter för vilka avtalet löper ut ska återtas i egen regi. 

- Att en bemanningsgaranti med lägsta bemanning för äldreboende 

tas fram.  

- Att alla ungdomar mellan 16 – 19 år som så önskar ska få 

sommarjobb.                                                            Forts. nästa sida  
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Forts. § 4 

- Att tydlig information ges på förvaltningens hemsida och i 

informationsfoldrar om rätten till barnomsorg på obekväm 

arbetstid. 

- Att barngruppernas storlek, 14 respektive 18 barn, i förskolan ska 

hållas. 

- Att stadsdelen inte lägger sig högre än KF:s årsmål för förskolan 

om 4,9 barn/personal.  

- Att det görs en ordentlig analys av förskolans verksamhet utifrån 

arbetsbelastning, bemanning under hela dagen, fördelning av 

arbetsuppgifter som ingår i respektive yrke, anställningsformer 

och tid förlagd utanför barngrupp. 

- Att förvaltningen inför fasta kommunala vikarier för bättre 

vikarietäckning inom äldreomsorgen och förskolan.  

- Att Hägerstens Amfiteater rustas upp. 

Därutöver vill vi framföra följande: 

 
Privatiseringarna minskar tryggheten och jämlikheten 

Nämndens budget gäller all verksamhet som medborgare kan ta del 

av, men på grund av konkurrensutsättningen styr verksamhetsplanens 

mål och uppdrag bara drygt en tredjedel av verksamheterna. Många 

beslut fattas i aktiebolagens styrelser istället för i stadsdelsnämnden. 

Offentlighetsprincipen urholkas. Vinster i välfärden försvinner till 

skatteparadis eller hamnar i aktieägarnas fickor. Tryggheten naggas i 

kanten då medborgarnas insyn blir sämre, vård- och omsorgsboenden 

kan gå i konkurs och rätten till heltid minskar drastiskt. Den som har 

råd kan köpa sig en guldkantad välfärd genom tilläggstjänster i privata 

företag. Vi vill ha en annan mer rättvis stad som ökar tryggheten och 

jämlikheten. 

Stadsdelsnämnden behöver en större budget som ger fler anställda i 

äldreboenden, gruppboenden, hemtjänst, förskolor, socialtjänst och 

administration. 

Vi behöver större offentliga investeringar i klimatåtgärder, bostäder 

och välfärd för att möta klimathot, minska arbetslöshet och förbättra 

välfärden. Idag finns risk för långvarig stagnation med låg tillväxt och 

hög arbetslöshet, om vi inte får fart på ekonomin. Med våra partiers 

budgetförslag i kommunfullmäktige kan vi ta flera steg mot 

förbättringar för både invånare och medarbetare.          

Forts. nästa sida  
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Medborgarnas engagemang gör samhället bättre 

Ett brett engagemang lägger grunden för ett samhälle där alla känner 

sig delaktiga. Medborgarnas kunskap ska tas tillvara i områdes-

planering och omvänd planprocess. Barnperspektiv, genusperspektiv 

och tillgänglighetsperspektiv ska finnas. 

Alla stadsdelar ska vara trygga och spännande. Gröna kilar ska värnas. 

Idag bildar segregationen murar mellan stadsdelar. Bostadsbristen ska 

byggas bort och utförsäljningen av allmännyttan stoppas. Vi behöver 

fler klimatsmarta hyresrätter som låginkomsttagare och unga har råd 

med. Nya bostäder ska byggas i kollektivtrafiknära lägen och på 

hårdgjorda ytor, så att de unika kvaliteterna i stadsdelarna förstärks. 

Behovet av förskolor, gruppbostäder, äldreboenden, kultur, idrott, 

mötesplatser och lokaler för småföretag ska prövas i detaljplanerna. 

Majoritetens bristande planering av offentlig service såsom förskolor 

och skolor har skapat stora problem för föräldrar samtidigt som det 

lett till att vi som politiker tvingats hitta akutlösningar, inte alltid 

optimala, på dessa problem. 

Vi vill att nämnden verkar för att ansvaret för snöröjningen återförs 

till stadsdelsnämnderna. Detta är också ett återkommande önskemål 

från det lokala pensionärsrådet. Om förvaltningen har hand om 

snöröjningen sköts den förmodligen effektivare än om ansvaret ligger 

centralt i och med att stadsdelen har den största kunskapen om 

området och därmed snabbt kan ge uppdrag till lokala utförare. 

 
Kultur och föreningar gör Hägersten-Liljeholmen spännande 

Ett starkt kultur- och föreningsliv gör våra stadsdelar upplevelserika 

och spännande. En svårighet är den bristande tillgången till billiga 

gemensamhetslokaler i vårt område. Genom att ge möjlighet till 

samutnyttjande av offentliga lokaler och till en rimlig kostnad skulle 

staden uppmuntra till kultur och föreningsliv i högre utsträckning. 

Amfiteatern i Hägerstensåsen är unik vilket gör den särskilt värdefull 

att bevara. I takt med att befolkningen ökar i området finns också ett 

större underlag för kulturella aktiviteter såsom att besöka teatern. Om 

majoriteten i Stockholms stad verkligen vill värna om den lokala 

kulturen i förorten borde det vara en självklarhet att ta ansvar för att 

rusta upp amfiteatern. 

 
God arbetsmiljö ger en bra verksamhet 

Nämnden har det yttersta arbetsmiljöansvaret och ska följa 

arbetsmiljön lika noga som ekonomin. Bemanning, organisation, 

medbestämmande och ledning är viktig för en hälsosam arbetsplats.  

Politiken får konsekvenser för arbetsmiljön. 

Forts. nästa sida  
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Personalomsättningen inom försörjningsstöd måste minska. Det är 

viktigt att socialsekreterarna får möjlighet att arbeta socialt. För att 

anställda i äldreomsorgen ska orka arbeta till 65 år måste de ha bra 

arbetsmiljö och rimlig arbetsbelastning. Heltid med rimlig 

arbetstidsförläggning ska vara en rättighet, deltid en möjlighet. Vi vill 

införa fasta kommunala vikarier för bättre vikarietäckning inom 

äldreomsorgen och förskolan. All personal ska ha adekvat utbildning 

och få vidareutbildning. Kompetensutvecklingsplaner ska följas upp. 

 
Förskola  

I förskolan läggs grunden för det livslånga lärandet, kunskap i svenska 

och språkutveckling för flerspråkiga. Läroplanens syn på kunskap och 

läroprocesser ska genomsyra förskolan, som ska arbeta aktivt med 

jämställdhet och demokrati. Förskolor ska uppmuntras att miljö-

certifiera sig. Övergången till skolan ska fungera. Andelen 

förskolebarn per anställd ska vara 4,9, det vill säga samma som 

staden, och inte 5,1. Utifrån ett barnperspektiv ska målet hållas inom 

alla enheter, inte som ett snitt för alla förskolor. Samma gäller målet 

14 barn i småbarnsgrupper och 18 barn i grupper för äldre barn. 

Barnomsorgsgarantin ska hållas. Nya förskolor ska ha tillagningskök 

och pedagogiska gröna gårdar.  

Det är viktigt att stadsdelen kan erbjuda barnomsorg på obekväm 

arbetstid utifrån de faktiska behoven. 

 
Rätten till arbete och ekonomisk trygghet 
Med våra partiers politik skulle betydlig fler personer med 

försörjningsstöd få ettåriga visstidsanställningar i staden och försörja 

sig själva. Det skulle innebära en vinst både för individen och för 

staden. Fler skulle kunna läsa på Komvux. Vi skulle inte ha utarmat 

bostadsmarknaden på billiga hyresrätter i allmännyttan. Ekonomiskt 

bistånd ska fördelas i ett eget anslag eftersom det är en lagstadgad 

rättighet. Idag har socialsekreterarna svårt att hinna arbeta socialt, 

vilket också försämrar deras arbetsmiljö. Det måste alltid finnas 

resurser att tillämpa ett barnperspektiv, att förebygga att familjer vräks 

och att motivera till förändring. Alla som har försörjningsstöd ska 

kunna få SL-kort, och inte vara fångar i sin stadsdel. Personer med 

långvarigt bistånd ska uppmärksammas, till exempel om de behöver 

tandvård och dator.  

Forts. nästa sida 
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Stadsdelen har i år erbjudit sommarjobb till 248 av 602 sökande. Vi är 

inte nöjda med detta utan vill att alla ungdomar mellan 16 – 19 år, 

som så önskar, ska få sommarjobb via kommunen. 

 
Funktionsnedsatta och Socialpsykiatrin 

Självbestämmande är en utgångspunkt för att människor med 

funktionsnedsättningar ska kunna leva som andra. Många blir kraftigt 

begränsade i sin vardag när assistans ersätts med hemtjänst. 

Ledsagning och kontaktperson ska finnas oberoende av boendeform 

och stadsdel. Ledsagning under semester ska inte försämras.  

Fullmäktige har i budgeten för 2014 utan motivering beslutat om 

försämringar inom socialpsykiatrin. Till exempel så har ersättningen 

för boendestödet i nivå 1 och 2 minskats vilket kan leda till 

försämringar för både personal och brukare. Då verksamheten redan 

idag har svårigheter att få ekonomin att gå runt borde resurserna till 

denna utsatta grupp istället öka.      

 
Äldreomsorg  

Äldreomsorgen är underfinansierad sett till de äldres behov och de 

anställdas arbetsmiljö. Personaltäthet, friskvård och utbildning måste 

förbättras. Äldre ska kunna påverka innehållet i hemtjänsten, vem som 

ger hjälp och hur den utförs. Vi vill införa hemtjänst med förenklad 

biståndsbedömning. Större delen av äldreomsorgen utförs idag utan 

lön av anhöriga, främst kvinnor. Anhörigstöd ska vara frivilligt, och 

därför behöver hemtjänsten förbättras. Mer tid måste ges till 

matlagning och utevistelse. Gångtider och tid för dokumentation, 

medicindelegering, internutbildning, arbetsplatsträffar etc. ska räknas 

in i hemtjänstens ersättning.  

Att företag som får sälja tilläggstjänster med rut-avdrag ges en 

gräddfil kan vi inte ändra lokalt. Men redan vid biståndsbedömningen 

kan äldre informeras om att de kan få hjälp av kommunen om de vill, 

även om det finns underentreprenörer. Alla som inte vill välja utförare 

ska erbjudas kommunal hemtjänst. Det ska finnas genus- och hbtq-

kompetens i verksamheten. Fixartjänsten ska gälla från 67 år. 

Äldreomsorgen ska värnas mot privata utförare som sätter vinst före 

äldres bästa.  

Servicehusen i stadsdelen ska finnas kvar som ett tryggt alternativ för 

äldres boende och bedömningen av rätt till servicehus ska bli mer 

generös. Hög ålder, upplevd oro och ensamhet ska räcka som 

bifallsgrund.                   Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Stadsdelsnämnden ska införa en bemanningsgaranti där det fastställs 

en lägsta bemanning som ska finnas på boenden, oavsett regi.  

Upphandlad verksamhet 

De borgerliga partierna har under de senaste sju åren systematiskt sålt 

ut stora delar av den kommunala driften och verksamheten till privata 

aktörer. Denna situation ställer helt nya krav på både nämnd och 

förvaltning. Från att ha administrerat, budgeterat och planerat egen 

verksamhet ska nu i stort all utförarverksamhet upphandlas och 

granskas årligen. Det påverkar både politikerrollen och 

tjänstemannarollen. För att möta de nya kraven behövs löpande och 

kvalificerad kompetensutveckling för nämnd och medarbetare som 

arbetar med upphandling och uppföljning.  

För att klara våra mål om ökad kvalitet i välfärden, lokal demokrati 

och hållbar utveckling är det viktigt att det finns kommunal 

verksamhet. Då kan nämnden påverka och utveckla verksamheten 

med hänsyn till de behov som finns, utan att vara uppbunden av 

långsiktiga avtal. Den kommunala verksamheten kan kompletteras av 

andra, framför allt icke vinstsyftande driftsformer som tillför ett 

mervärde för medborgarna. Non-profit-drift är det enda sättet att 

garantera att de skattemedel som tillförts verkligen går till 

verksamheten och att verksamheten drivs med brukarnas bästa för 

ögonen och inte av möjligheten till privat vinst. Vi konstaterar att så 

länge nuvarande lagstiftning består är kommunal regi den enda 

driftsformen som garanterar alla rättigheter för allmänhet och 

anställda, dvs. allmänhetens insyn liksom kollektivavtal och 

grundlagsskyddad meddelarfrihet för anställda. De anställdas 

rättigheter i andra driftsformer är därmed sämre än i kommunen vad 

gäller lön, tjänstepension och ersättning för övertid liksom 

medbestämmande, fackligt arbete och styrelserepresentation. 

De fackliga organisationernas krav om meddelarfrihet, följsamhet till 

ILO:s kärnkonventioner, allmänhetens insyn enligt kommunlagen, 

antidiskrimineringsklausul etc. avslås också regelmässigt i MBL-

förhandlingar vid upphandlingar. De rättigheter som anställda och 

allmänheten har i verksamheten i kommunala drift kan således inte 

garanteras i privat drift. 

Vi anser att det ska skrivas in i avtalen att ersättningen sänks när 

avtalen inte uppfylls fullt ut. Om avtalen inte är helt uppfyllda när 

beslut ska fattas om förlängning, ska principen vara att avtalen säga 

upp. 

Kvaliteten i kommunalt driven verksamhet ska följas upp lika 

noggrant som i privat driven verksamhet. Alla verksamheter som 

betalas av Stockholms stad ska ha mycket god kvalitet.”          Forts.   
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Forts. § 4 

Reservation 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

eget förslag. 

 

”1. Att inte bifalla förvaltningens förslag till verksamhetsplan och 

budget. 

2. Att anföra följande. 

Vår vision är att Stockholm ska vara en modern, mänsklig och 

miljövänlig stad, med levande demokrati, mångfald och lika 

rättigheter. Vi vill göra särskilda satsningar på jobb och utbildning för 

unga. Vi vill också stärka stadens klimatarbete. 

Om Miljöpartiets budgetförslag hade fått bifall i kommunfullmäktige 

skulle det ha inneburit över 640 mnkr mer för stadsdelarna, jämfört 

med den moderatledda majoritetens budget. Det hade givit 

medborgarna en betydligt bättre service och hade också kunnat ge en 

större trygghet och kontinuitet i verksamheterna för både brukare och 

personal. Miljöpartiets förslag till indikatorer för uppföljning och 

utvärdering skulle också ha styrt stadens verksamheter i en grönare 

riktning. 

För oss är det viktigt att alla utförare inom välfärden har som främsta 

motiv att bedriva en högkvalitativ verksamhet och drivs av ett socialt 

och samhälleligt engagemang. Våra gemensamma resurser får inte 

försvinna till vinster hos privata utförare. 

Idag driver staden många nödvändiga och grundläggande kommunala 

verksamheter i projektform. Det gäller bland annat arbete för 

kvinnofrid och missbruksförebyggande arbete. De mest lyckade och 

angelägna projekten bör staden efter projekttidens slut omvandla till 

ordinarie verksamhet. 

Det finns mycket i förvaltningens förslag till verksamhetsplan och 

budget som vi ser positivt på. Men det går att göra mer. Vi anser att 

staden och stadsdelens verksamheter behöver stärkas bland annat 

inom följande områden. 

- Stadsdelen ska bedriva ett mer aktivt klimat- och miljöarbete. 

- Vi ska servera en högre andel ekologiska och närproducerade 

livsmedel i verksamheterna än vad alliansen föreslår i sin budget. 

Vi ska bidra till att minska köttkonsumtionen genom att införa 

minst en vegetarisk dag i veckan. Vi ska inte ha hotade fiskarter 

på menyn. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 4 

- Vi ska vara ett föredöme när det gäller hanteringen av matavfall 

och se till att alla verksamheter inför insamling av matavfall. 

- Vi ska prioritera arbetet med energirådgivning, såväl inom våra 

egna verksamheter som mot företag och hushåll. 

- Vi ska ställa skarpare miljökrav samt sociala och etiska krav vid 

upphandlingar. Vi ska också kräva bättre insyn och följa upp 

bättre hur privata aktörer utför olika tjänster. 

- Vi ska förstärka konsumentvägledningen i stadsdelen. Vi vill 

införa ett medborgarkontor med generösa öppettider som erbjuder 

inte bara konsument- och budgetrådgivning, utan också avfalls-, 

energi-, klimat- och miljörådgivning. 

- Stadsdelsnämnden ska vara mer aktiv och väcka fler ärenden i 

kommunfullmäktige. Vi vill också att nämnden ska vara en tyngre 

remissinstans, inte minst i stadsbyggnadsärenden. 

- Vi ska verka för ett ökat medborgarinflytande som sträcker sig 

längre än de minimikrav som plan- och bygglagen ställer. Vi vill 

se mer av områdesplanering med en tidig medborgardialog. 

- Vi ska inkludera barn och ungdomar i stadsplaneringen, i högre 

utsträckning än idag. Vi ska ta hänsyn till barns och ungdomars 

behov av lek och idrott. 

- Vi ska särskilt beakta barnperspektivet när det gäller familjer med 

en osäker bostadssituation. 

- Vi ska minska barngruppernas storlek i förskolorna och vi ska 

minska storleken på enheterna. 

- Vi ska i varje förskola ha personal med genuspedagogisk 

utbildning. Vi vill också att förskolorna ska ha ett interkulturellt 

förhållningssätt, vilket innebär att vi ser alla språk och kulturella 

perspektiv som viktiga. 

- Vi ska ha förskolor som är miljödiplomerade och fria från gifter. 

- Vi ska ha rutiner för att tidigt upptäcka barn som riskerar att fara 

illa, till exempel barn som har missbrukande föräldrar, föräldrar 

med psykiska funktionsnedsättningar eller andra problem. 

- Vi ska ha en mer generös biståndsbedömning inom 

äldreomsorgen. Miljöpartiet är det parti i kommunfullmäktige som 

vill satsa mest på äldreomsorgen. Utöver att erbjuda en plats på 

servicehus eller annat boende till alla som ansöker vill vi satsa på 

kategoriboenden, exempelvis med inriktning på kultur, språk eller 

hbt, eftersom det är något som fler och fler efterfrågar.          Forts.  
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Forts. § 4 

Vi vill också ge stöd till dem som vill starta äldreboenden som 

sociala företag. 

- Vi ska ha mat som är vällagad, hälsosam och god i äldreomsorgen. 

Vi vill se mer av lokalt tillagad mat, med en högre andel 

ekologiska och närproducerade livsmedel. Vi vill också verka för 

en ökad social gemenskap, till exempel genom att erbjuda matlag. 

- Vi ska verka för en riktad arbetstidsförkortning för personal i 

omsorgen om äldre och personer med funktionsnedsättningar. Vi 

vill att även de som har fysiskt och psykiskt tunga arbetsuppgifter 

ska orka och vilja arbeta ända fram till 65 års ålder, eller längre. 

- Vi ska förbättra såväl vinterväghållningen som 

barmarksrenhållningen i de områden som stadsdelen ansvarar för. 

Vi vill helst att all väghållning åter blir stadsdelens ansvar, 

eftersom vi tror att det ger en bättre helhetssyn. Vi vill också ha en 

mer jämställd snöröjning, där vi prioriterar de färdsätt som 

kvinnor i högre utsträckning använder (gång, cykel och 

kollektivtrafik) lika högt som (eller högre än) det färdsätt som män 

i högre utsträckning använder (bil).” 

 
Särskilt uttalande 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Alliansen i Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd är glada åt att 

Stockholms stad har antagit en budget för 2014 som skapar 

förutsättningar för en stad med fortsatt stor attraktionskraft, god 

service och enastående livsmiljö. 

 

Vi vill skapa en trygg och tillgänglig stadsdel där alla trivs, ung som 

gammal. Vi fortsätter därför att satsa på bra förskolor, på 

verksamheter åt våra ungdomar och på en modern äldreomsorg med 

både kvalitet och valfrihet. 

 

I stadens budget för 2014 satsas 225,6 mnkr mer på förskolan än 

föregående år och nästan hela ökningen består av höjd 

förskoleschablon, totalt 191,7 mnkr. Det innebär mer pengar ute i 

verksamheterna och att vi kan fortsätta utveckla och förbättra 

kvaliteten i förskolan i Hägersten-Liljeholmen. Vi vill också öka 

antalet förskolelärare och välkomnar därför att kommunstyrelsen nu i 

samråd med utbildningsnämnden och stadsdelsnämnderna kommer att 

se över möjligheterna till kompetensutveckling och karriärvägar för 

förskolans personal.                  Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Alliansen i Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd prioriterar 

ungdomar och vill ge så många som möjligt chansen till feriejobb. På 

så vis kan unga få sin första arbetslivserfarenhet, tjäna pengar och 

skapa viktiga kontakter inför det framtida arbetslivet. Därför satsar vi 

2,7 mnkr för att ge 268 ungdomar feriejobb i treveckorsperioder, 

vilket är en vecka mer än tidigare. För detta ändamål har 

stadsdelsförvaltningen avsatt egna medel och dessutom ansökt om 

medel ur Söderortsvisionen och Vackra Stockholm. 

 

Vi vill också ge de äldre i vår stadsdel bästa möjliga omsorg. Vi 

välkomnar därför att fullmäktige i sin budget för 2014 tydligt uttalar 

att ålder och ensamhet ska spela större roll vid biståndsbedömningen 

till servicehus. Vår målsättning är att detta också ska få genomslag i 

stadsdelsförvaltningens arbete. 

 

För en ökad livskvalitet och förbättrad folkhälsa tycker vi det är 

viktigt att det byggs flera idrottshallar och att fotbollsplaner med 

konstgräs för spontanidrott tillhandahålls. Därför ser vi nu ifrån 

stadsdelsnämndens sida till att anlägga en mindre bollplan med 

konstgräs i Fruängen.” 

_____________________ 
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§ 5   

Förlängning av lokalavtalet för förvaltningskontoret på 
förändrade villkor 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget 

 om att teckna ett avtal med Vasakronan om att förlänga 

hyresförhållandet för stadsdelsförvaltningens kontor  

Telefonvägen 30 på ändrade villkor med avtalsstart  

1 oktober 2014.  

 

2. Stadsdelsnämnden delger tjänsteutlåtandet till kommunstyrelsens 

ekonomiutskott. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen föreslår att hyresförhållandet för 

förvaltningens kontor på Telefonvägen 30 förlängs från 1 oktober 

2014 till 31 augusti 2019 på förändrade villkor. Fastighetsägaren 

Vasakronan kräver en årshyra som år 1 ligger på 9 212 500 kronor 

och som år 5 ligger på 9 707 500 kronor helårsnivå. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 2 december 2013. 

Dnr 550-2013-2.6   

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

_____________________ 
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§ 6   

Förlängning av avtal om drift av Aspuddens parklek  

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner att avtalet 

med Djur & Kul i Stockholm AB, organisationsnummer  

556591-1376, gällande entreprenaddrift av Aspuddens parklek, 

förlängs från 1 oktober 2014 till och med 30 september 2016. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Avtal om driften av Aspuddens parklek tecknades för tiden från  

1 oktober 2011 till och med 30 september 2014 med möjlighet till 

förlängning i två år. En förlängning av detta avtal föreslås till och med 

30 september 2016. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 26 november 2013. 

Dnr 397-2010-2.2.2   

 
Beslutsgång 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde 

att de inte deltar i beslutet. 

 

Ordföranden fann att nämnden ställde sig bakom förvaltningens 

förslag. 

_______________________ 
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§ 7   

Förlängning av avtal om sjuksköterskejour på 
Fruängsgårdens och Trekantens servicehus  

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner att avtalet 

med PR Vård Hemsjukvård och Omsorg AB, 

organisationsnummer 556801-4897, förlängs från 1 oktober 2014 

till och med 30 september 2015. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Avtal är tecknat för perioden 1 oktober 2012 till och med  

30 september 2014 med PR Vård Hemsjukvård och Omsorg AB 

rörande sjuksköterskejour på Trekantens servicehus och 

Fruängsgårdens servicehus. En förlängning av avtalet föreslås från  

1 oktober 2014 till och med 30 september 2015. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 26 november 2013. 

Dnr 40-2012-2.2.1   

 
Beslutsgång 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde 

att de inte deltar i beslutet. 

 

Ordföranden fann att nämnden ställde sig bakom förvaltningens 

förslag. 

_______________________ 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2013-12-19 

Blad 21 

 

  

§ 8   

Nedskrivning och avskrivning av fordran för ärenden  
äldre än ett år 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner nedskrivning av 

kundfordran som är äldre än ett år samt avskrivning av fordran för 

dödsbon utan medel fakturerat för Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsförvaltning. 

 
Ärendet 

Enligt regler för ekonomisk förvaltning ska fordringar äldre än ett år 

skrivas ned. En gäldenär är fortfarande betalningsskyldig även om 

fordran bokföringsmässigt skrivits ned och avförts ur räkenskaperna. 

Om en nedskriven fordran betalas in ska man bokföra inbetalningen 

som en intäkt på den enhet som normalt har ansvaret för intäkten. 

Enligt delegation har förvaltningschefen rätt att besluta om högst  

10 000 kr per motpart och nedskrivningstillfälle. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 25 november 2013. 

Dnr 544-2013-2.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

___________________ 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2013-12-19 

Blad 22 

 

  

§ 9   

Kompletterande svar om förskolornas arbetssätt att  
skapa rum i rummet  
Svar på skrivelse från (S), (MP) och (V)  

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

redovisning som svar på skrivelsen. 

 
Ärendet 

I en skrivelse önskar Socialdemokraterna, Miljöpartiet och 

Vänsterpartiet att en jämförelse görs mellan förskolor som arbetar 

traditionellt respektive med stora hemvister utifrån faktorer som 

personalomsättning, sjukfrånvaro, vikarietäckning och barn i kön. 

 

Vid en studie med jämförande fakta redovisar förvaltningen att man 

inte kan dra några slutsatser utifrån om förskolan organiserat arbetet i 

stora arbetslag eller inte. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 november 2013. 

Dnr 82-2013-1.2.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Eva Fagerhem m.fl. (S), Jessica Jormtun m.fl. (MP) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Vi tackar för den kompletterande redovisningen kring förskolornas 

arbetssätt ’rum i rummet’. 

I förvaltningens svar står följande på sidan 2. 

’Det är något vanligare att nybyggda förskolor arbetar i storarbetslag, 

vilket kan ha att göra med lokalernas utformning.’ 

Vi tycker att det är märkligt att det redan på ritningsstadiet av en ny 

förskola blir bestämt vilket arbetssätt som ska gälla där. Nybyggda 

förskolor bör vi rimligen kunna påverka utformningen av, så att vi kan 

tillämpa en mångfald av olika arbetssätt i dem. 

Utöver det som förvaltningen tar upp i svaret på skrivelsen bad vi 

uttryckligen om en redovisning av vikarietäckningen.  

Forts. nästa sida  
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Forts. § 9 

Vikarietäckningen visar i hur hög grad vikarier har ersatt frånvarande 

pedagoger. Vikariekostnad är något helt annat.      

Vikarietäckningsgraden behöver inte variera alls över förskolorna, 

oavsett storlek och sjukfrånvaro. Däremot varierar vikariekostnaderna 

utan tvekan över förskolorna, och därför säger det senare inte så 

mycket.” 

_______________________ 
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§ 10   

Revisionsrapport  Äldreomsorg - uppföljning av 
verksamhet i egen regi 
Yttrande till stadsrevisionen  

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar stadsdelsförvaltningens tjänsteutlåtande som svar  

till stadsrevisionen på rapporten Äldreomsorg – Uppföljning  

av verksamhet i egen regi.  

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Stadsrevisionen har granskat tre stadsdelsnämnders styrning, 

uppföljning och kontroll av den äldreomsorg som bedrivs i egen regi. 

Stadsrevisionens samlade bedömning är att arbetet behöver utvecklas. 

Granskningen visar att det tydligt framgår hur ansvaret för 

ledningssystemet är fördelat inom Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsnämnds organisation men att det måste utvecklas och 

förbättras på enhetsnivå. Vidare behöver verksamheternas 

egenkontroll följas upp. Stadsdelsförvaltningen avser att arbeta med 

dessa frågor under 2014. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 19 november 2013. 

Dnr 489-2013-1.4   

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

________________________ 
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§ 11   

Strategi för miljöbilar och drivmedel - för ett fossilfritt 
Stockholm 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

översänder tjänsteutlåtandet som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart.  

 
Ärendet 

En strategi med förslag på konkreta åtgärder för att stadens mål inom 

miljöbilsområdet har kommit på remiss till stadsdelsnämnden för 

synpunkter.  

 

Förvaltningen anser att det är bra att en strategi har tagits fram för att 

tydliggöra de åtgärder som krävs för att staden ska uppnå miljömålen. 

Förslaget att staden gemensamt ska upphandla bilpoolsservice är bra. 

Bilpoolerna kan också ge mereffekt om de kan nyttjas av allmänheten 

under främst kvällar och helger. Förvaltningen önskar att uppdraget 

om laddstolpar utvidgas att omfatta även ytterstaden där så är 

lämpligt. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 2 december 2013. 

Dnr 465-2013-1.5.1  

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C), 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) föreslog 

att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag till beslut och 

föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 11 

Reservation 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

eget förslag. 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

En politik för en minskad trafik är kärnan i ett fossilbränslefritt 

Stockholm. Här är det också av stor vikt att ha en fungerande strategi 

för att fasa ut de fossila drivmedlen i de kvarvarande fordonen. 

Det är tydligt att vi behöver långsiktiga och tydliga incitament för gå 

från fossildrivet till förnybart. De ekonomiska incitamenten måste bli 

starkare för att vi ska nå de uppsatta målen. Även Stockholms stads 

egna uppföljningar återspeglar detta. Det är av stor vikt att 

Stockholms stad tillsammans med andra större städer driver frågan på 

ett nationellt plan, för att få till stånd förändrade nationella regelverk 

(skatter och lagar) som gynnar miljöfordon och förnybara drivmedel 

enligt strategin. Vi anser därför att miljöförvaltningen ska få i uppdrag 

att driva denna fråga tillsammans med Göteborg och Malmö. 

Vi bör inte ta för givet att tillgången är obegränsad till förnybara 

drivmedel (skog, jordbruk, biogas och el). I en värld med en ökande 

befolkning, en växande ekonomi och ett tilltagande intresse för att 

byta ut fossila råvaror mot förnybara ökar konkurrensen om biomassa. 

Redan nu är bedömningen att vi kommer att överskrida planetära 

gränsvärden, inte bara för klimat utan också för förlusten av biologisk 

mångfald och för omvandlingen av kväve – två miljöaspekter som är 

direkt kopplade till biomassa. Det är därför av största vikt att ha en 

plan för hur vi bör använda olika energislag och att vi redan nu börjar 

bygga ut infrastrukturen för exempelvis egen produktion av biogas 

och egenproducerad el. 

Staden måste sluta gynna en ökad privatbilism. Att underlätta för 

bilpooler i Stockholm, något som miljöförvaltningen tar upp i 

förslaget till strategi, skulle kunna vara ett sätt att minska antalet bilar. 

Lämpliga platser kan vara vid kommunala nämnder och bolag där 

stadens anställda kan nyttja bilpoolerna under dagtid. Även utan att 

driva en kommunal bilpool kan kommunen underlätta för bilpools-

företag genom att upplåta mark för parkeringar och laddinfrastruktur 

för elbilspooler. Vi ställer oss mycket positiva till ett system liknande 

det som finns i Paris (Autolib). Omlastningscentraler för exempelvis 

varubilar (sådana som ’Färdplan för ett fossilfritt Stockholm 2050’ har 

föreslagit) bör vi utrusta med laddinfrastruktur. För leveranser i staden 

kan vi upphandla ellastbilar. Vi anser också att det är viktigt att staden 

inför ett antal snabbladdningsstationer. I första hand för taxibilar, men 

även för privatbilister som går över till elbil.              Forts. nästa sida  
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Forts. § 11 

Förslaget till skärpning av den nationella miljöbilsdefinitionen  

(bilaga 2) bör miljöförvaltningen ändra så att utsläppskraven inte är 

baserade på tjänstevikt. Vi anser att Sverige ska införa en absolut övre 

gräns för CO2-utsläpp där en bil, oavsett vikt, inte längre kan vara en 

miljöbil. Vi ställer oss även tveksamma till att fordon som är helt 

drivna av fossila bränslen (bensin eller diesel) ska vara inkluderade i 

en framtida miljöbilsdefinition. Dessa bilar behöver vi på sikt fasa ut 

för att uppnå en fossilfri bilflotta. 

Arbetet med de olika punkterna måste staden påbörja snarast. 

Strategin är just en strategi och de olika punkterna måste 

miljöförvaltningen därför fastställa och tidssätta. Det är också viktigt 

att staden finansierar åtgärderna för att vi ska kunna uppnå målen.” 

 
Särskilt uttalande 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Det är viktigt att Stockholm fortsätter sin ambitiösa politik för att öka 

andelen miljöfordon i staden. Förvaltningen gör ett viktigt påpekande 

om att uppdraget att ta fram förslag på laddstolpar för elbilar inte 

omfattar ytterstaden.  

 

Därför är det glädjande att det i budgeten för 2014 framgår att staden 

ska satsa på 10 snabbladdningsstationer, varav endast tre ska finnas i 

innerstaden, och 100 normalladdningsstationer för elbilar. Där vore 

Liljeholmens centrum exempel på en passande plats för en 

snabbladdningsstation.” 

 
Särskilt uttalande 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde 

ett särskilt uttalande. 

 

”Vi tycker att målsättningen ska vara att Stockholm ska vara ledande i 

arbetet för ett fossilfritt Stockholm och vara den mest framstående 

staden inom EU i detta arbete. Om denna ambition ska bli mer än en 

pappersprodukt måste man avsätta tillräckligt med resurser för att 

uppnå detta mål.” 

_____________________ 
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§ 12   

Idéburen stadsförbättring – förslag till riktlinjer 
Yttrande till kommunstyrelsen  

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

översänder tjänsteutlåtandet som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Ett förslag till riktlinjer för idéburen stadsförbättring har kommit till 

nämnden för yttrande.  

 

Förvaltningen ser positivt på målet med idéburen stadsförbättring, att 

stadsrummet kan nyttjas i större utsträckning och ge mer levande 

stadsdelar. Förvaltningen arbetar redan med dialoger med medborgare 

genom bland annat medborgarförslagen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 18 november 2013. 

Dnr 516-2013-1.5.1   

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 

ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

”Att nämnden i huvudsak tillstyrker förvaltningens förslag, därutöver 

vill vi framföra följande. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 12 

 

Förvaltningen har pekat på oklarheter och brister som finns i de 

föreslagna riktlinjerna, som verkar ha skrivits utan kännedom om att 

det finns något som heter medborgarförslag i stadsdelsnämnderna. 

Det är bra att även facknämnder och bolagsstyrelser ska ha en ordning 

för att behandla medborgarnas förslag till förbättringar. Enklare än att 

uppfinna nya begrepp och system vore väl att besluta att 

medborgarförslag ska finnas i alla nämnder och styrelser.” 

 
Reservation 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

eget förslag. 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Vi anser att det är bra att det som stadsledningskontoret beskriver som 

"förbisedda delar av stadsmiljön" blir inventerade och att staden 

använder dem på ett positivt sätt. Vi anser också att det är bra om 

detta sker i dialog med dem som bor och arbetar i närheten. 

Stadsdelsnämnderna kan och ska delta aktivt i detta. 

Områden som idag är tomma och hårda kan vi omvandla till 

miniparker eller temporära utställningsplatser. Stockholm har många 

konstnärer som gärna vill visa upp sina verk. Det sistnämnda är i linje 

med kontorets förslag om att projekten ska vara nydanande och 

avgränsade i tid och budget. 

Staden bör också undersöka om medborgarna kan få använda en del 

områden för odling under längre perioder. Intresset för stadsodling har 

ökat på senare år. 

Vad gäller ’dialog med stockholmarna’ anser vi att staden kan 

förbättra mycket på det området. Vi tror att staden på ett mer 

övergripande plan bör göra en mer rejäl satsning på en slags 

’infrastruktur för en deltagande demokrati’. Även för den mottagande 

sidan (förvaltningar och nämnder) skulle det sannolikt betyda att de 

skulle få in tydligare och fullständigare förslag, samt fler nya förslag 

(det vill säga, inte förslag om sådant som någon annan redan har 

lämnat förslag om). Med andra ord, det skulle leda till en effektivare 

hantering, till nytta för alla parter. 

Själva förslaget till riktlinjer upplever vi som en aning vagt. 

Riktlinjerna skulle kunna bli tydligare om kontoret preciserade dem 

på ett antal punkter, så att de verkligen kan fungera som ett stöd i 

arbetet med att säkerställa att staden tar tillvara stockholmarnas 

idéer.” 

________________ 
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§ 13   

Överenskommelse om hantering av hemlöshetsärenden 
mellan kommunerna i Stockholms län 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

översänder tjänsteutlåtandet som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Kommunförbundet i Stockholms län har sett över den överens-

kommelse som finns mellan kommunerna i länet om samverkan och 

ansvar för hemlösa som rör sig mellan kommunerna.  

 

Förvaltningen anser att förslaget är enkelt och tydligt och bör kunna 

bidra till att hemlösa lättare får hjälp och slipper att bli föremål för 

tvister mellan kommunerna. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 november 2013. 

Dnr 477-2013-1.5.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

__________________ 
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§ 14   

Serveringstillstånd för Restaurang La Casina 
Yttrande till socialnämnden 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd anser att Restaurang  

La Casina Kök & Bar Handelsbolag kan få tillstånd att servera 

alkoholdrycker till allmänheten vid restaurang La Casina.  

 

2. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

överlämnar det som svar på remissen.  

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Restaurang La Casina Kök & Bar Handelsbolag ansöker om tillstånd 

för alkoholservering vid restaurang La Casina, Årstaängsvägen 21 B i 

Liljeholmen. Sökande avser att servera spritdrycker, starköl, vin och 

andra jästa alkoholdrycker till allmänheten med serveringstid  

kl. 11.00–01.00 måndag till söndag respektive kl. 11.00–24.00 för 

uteserveringen. Förvaltningen har inget att invända mot att 

serveringstillstånd meddelas enligt ansökan. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 29 november 2013. 

Dnr 536-2013-1.5.2  

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

_____________________ 
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§ 15   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från pensionärsrådets möte 17 december 2013. 

______________________ 
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§ 16   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av synpunkterna 

från rådet för funktionshinderfrågor och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 12 december 

2013. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

_________________ 
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§ 17   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 10 december 2013. 

____________________ 
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§ 18   

Minnesanteckningar från Lokala BRÅ 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger minnesanteckningarna 

till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes minnesanteckningar från Lokala brottsförebyggande rådet 

29 november 2013. 

_____________________ 
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§ 19   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Förslag om upprustning och belysning av gångväg vid Telefonplan 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 19 november 2013, dnr 537-2013-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 26 november biläggs. 
 
Trafiksäkerhet vid Slättgårdsvägen 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 22 november 2013,  

dnr 546-2013-1.2.3 

Den del av skrivelsen som gäller hastigheten, beaktas i remissvar 

Översyn av hastighetsgränser som nämnden kommer att behandla  

30 januari 2014. 

 
Skollunch för pensionärer 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 4 december 2013. 

Dnr 563-2013-1.2.4 

Översänt till utbildningsförvaltningen 

_______________________ 
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§ 20   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 3-2013-1.1 

______________________ 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2013-12-19 

Blad 38 

 

  

§ 21   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Uppdrag till förvaltningen att tillskriva stadsbyggnadsnämnden 

Stadsdelsnämnden uppdrog åt förvaltningen att tillskriva 

stadsbyggnadsnämnden om att samrådsmöten i byggnadsärenden bör 

ske lokalt i möjligaste mån. 

 
Uppdrag till förvaltningen att tillskriva trafik- och 
renhållningsnämnden 

Stadsdelsnämnden uppdrog åt förvaltningen att tillskriva  

trafik- och renhållningsnämnden för att se över trafiksituationen på 

Slätgårdsvägen för att öka trafiksäkerheten för barnen. 

Stadsdelsnämnden har många förskolor i området. 

 
Gemensamt uttalande från stadsdelsnämnden 

Med anledning av händelserna i Kärrtorp kommer nämnden att göra 

ett gemensamt uttalande som gruppledarna skriver under. 
 
Medborgarförslag 

Johan Faxér (MP) frågade efter kommunfullmäktiges beslut om 

medborgarförslag.  

Förvaltningen svarade Kommunfullmäktige i Stockholm inte infört 

systemet med medborgarförslag. Möjligheten för invånarna i en 

stadsdel att lämna medborgarförslag direkt till respektive 

stadsdelsnämnd, har stadsdelsnämnderna i Stockholm frivilligt 

beslutat om.  

 
Vikarietäckning inom förskolan 

Sara Gunnerud (S) tog upp att (S), (MP) och (V) uttryckte i sitt 

särskilda uttalande i ärende 9, att de inte fått svar på sin begäran om 

redovisning av vikarietäckningen.  Förvaltningen svarade att detta 

kräver stora resurser.  

 
Avtackning 

Ersättarna Johanna Fogel (V) och Erik Englund (M) slutar sina 

uppdrag i nämnden vid årsskiftet. Erik Englund (M) hade inte 

möjlighet att närvara vid dagens sammanträde. Ordföranden  

Abit Dundar (FP) tackade för deras insats i nämnden. 

 

Abit Dundar (FP) tackade även nämnden och förvaltningen för ett gott 

samarbete under året och önskade alla God Jul.  

 

Forts. nästa sida  
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Stadsdelsdirektörens information 

Månadsrapport 

Lars Wennberg informerade och besvarade frågor om 

månadsrapporten för november 2013. Dnr 148-2013-1.2.1 

 
Balanslista 

Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 2013. 

 
Rapporter för kännedom i pärm 

Rapport - inventering av socialpsykiatrins målgrupp  

Socialnämnden 26 november 2013 
 

Ändrade riktlinjer för tobaks- och folkölstillsyn samt kontroll  

av receptfria läkemedel 

Socialnämnden 26 november 2013 
 

Plaskdammar i parker i Stockholm stad 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 26 november 2013 
 

Stockholms vattenprogram - Lägesrapport 2012 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 26 november 2013 
 

Ensamkommande flyktingbarn 

Stadsrevisionen, projektrapport nr 10/2013 
 

Brukarundersökningar inom social omsorg 2013 

Staden genomför årliga brukarundersökningar inom daglig 

verksamhet, bostad med särskild service eller kortidsboende för 

personer med funktionsnedsättning. 

 _____________________ 
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§ 25  

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från sociala delegationen från 5 december 2013. 

_____________________ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 


